
ВАРИАНТ 1                   ВНИМАНИЕ! Пояснения приведены на следующей странице после ответов.  

Reading (1-5) 

 

1 балл 

1 B – The concept of time travel is based on both scientific work and 

literature. 

2 C – were influenced by the layers of gases surrounding the earth. 

3 A – lower image quality. 

4 D – is different from the Hubble Telescope. 

5 D – the time before galaxies. 

Reading (6-10) 

 

2 балла 

6 glimpses 

7 mulled over 

8 endeavors 

9 askew 

10 dilate 
Vocabulary (1-5) 

 

2 балла 

1 resist 

2 stranger 

3 surrender 

4 flexibility 

5 splash 

Vocabulary (6-10) 

 

2 балла 

6 (F) to down tools 

7 (E) an eye-opener 

8 (I) a carbon copy 

9 (B) long in the tooth 

10 (G) down in the mouth 

Grammar (1-5) 

 

2 балла 

1 hasn’t got / doesn’t have a penny to 

2 goes without saying that this 

3 is not cut out to be 

4 was subjected to harsh criticism 

5 to Tom’s surprise, the 

Grammar (6-10) 

 

1 балл 

6 d. disregard 

7 d. had known 

8 c. were to have  

9 c. as soon  

10 a. provide  

Culture study (1-5) 

0,83 балла 

всего 31 задание 

1 3 2 7 4 6 5 1 

2 2 6 7 4 5 1 3 

3 3 5 6 4 2 1 

4 2 3 5 4 1 

5 4 1 2 5 3 6 

Culture study (6-10) 

0,79 балла 

всего 5 заданий 

6 b) Only a member of the House of Lords can be appointed Prime 

Minister.  

7 b) The English Channel separates Great Britain from the western coast 

of the Netherlands.  

8 d) The country does not produce enough to cover its food needs, having 

to rely on imports.  

9 c) The UK does not have land borders with any foreign state. 

10 b) It is very difficult to become a student of Cambridge University, for 

example, only around 15% of applicants were admitted in 2022. 



Reading (6-10) 

7. только mulled over так как глагол contemplate приведен в настоящем времени, а 

дефиниция – в прошедшем 

Vocabulary (1-5) 

Необходимо подобрать не просто слово, а слово, которое будет соответствовать всем 

трем предложениям и при этом оно не должно меняться на другую часть речи. Более 

того, необходимо обратить внимание на то, с каким предлогом используется искомое 

слово (если в предложении есть предлог, относящийся к искомому слову). 

3. только surrender, так как obey используется без предлога, а в приведенных 

предложениях стоит предлог to (surrender to) 

5. разница между splash и drop состоит в том, что splash – это разбрызгивание многих 

капель, а drop – это одна капля.  

If a liquid splashes or you splash a liquid, drops of it hit or fall on something – Cambridge 

Dictionary 

Alice decided to add a splash of lemon juice to flavour the butter – в этом контексте a drop 

(одна капля) никак не может придать вкус маслу. 

Grammar (1-5) 

Task 1. For questions 1-5, write the missing part of the second sentence using a given word, so that it has a 

similar meaning to the first sentence. Do not change the word given. You must use between three and six 

words, including the word given. Transfer your answers onto the answer sheet. 

1. Unfortunately, Sean’s flat broke these days.  

PENNY 

Unfortunately, Sean … his name these days. 

Unfortunately, Sean hasn’t got / doesn’t have a penny to his name these days. 

Not have a penny to one's name – это идиоматическое выражение, означающее, что человек абсолютно 

разорен и не имеет ни копейки. 

Hasn't got / doesn’t have – это варианты отрицательных форм, которые используются для обозначения 

отсутствия чего-либо (в данном случае – денег). 

  

2. There’s no need for me to remind you how challenging this project is. 

SAYING  

It … project is very challenging. 

It goes without saying that this project is very challenging. 

https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english-russian/liquid
https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english-russian/liquid
https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english-russian/drop
https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english-russian/hit
https://dictionary.cambridge.org/dictionary/english-russian/fall


It goes without saying – это устойчивое выражение, означающее, что не нужно что-то говорить или 

напоминать, потому что это и так понятно или очевидно. 

  

3. I don’t think he will make a very good financial analyst.  

CUT 

From my perspective, he … a financial analyst.  

From my perspective, he is not cut out to be a financial analyst.  

Not cut out for – это выражение используется, чтобы сказать, что человек не создан для определенной 

работы или роли, то есть у него нет необходимых качеств или способностей. 

  

4. The politician was harshly criticized for her controversial statements. 

SUBJECTED 

The politician … for her controversial statements.  

The politician was subjected to harsh criticism for her controversial statements. 

Subjected to – означает, что кто-то подвергся какому-то действию или влиянию, особенно негативному, 

как в случае критики. 

Harsh criticism – это устойчивое словосочетание, означающее суровую критику. 

  

5. Tom was surprised to see how quickly the project was completed. 

SURPRISE 

Much … project was completed quickly. 

Much to Tom’s surprise, the project was completed quickly. 

Much to one's surprise – это выражение означает, что что-то случилось и стало сюрпризом для 

человека. 

 

 

 

 

 

 



1 ВАРИАНТ 

CREATIVE WRITING (20 points) 

Choose one topic:  

1. If a goal is worthy, then any means taken to attain it are justifiable. 

Write a response in which you discuss the extent to which you either agree or disagree with 

the claim. TAKE ONLY ONE SIDE OF THE ARGUMENT. In developing and supporting your 

position, be sure to address the most compelling reasons and/or examples that could be used 

to challenge your position. You should write about 250 – 300 words. 

 

2. Many important discoveries or creations are accidental: it is usually while seeking the 

answer to one question that we come across the answer to another.  

 

Write a response in which you discuss the extent to which you either agree or disagree with 

the claim. TAKE ONLY ONE SIDE OF THE ARGUMENT. In developing and supporting your 

position, be sure to address the most compelling reasons and/or examples that could be used 

to challenge your position. You should write about 250 – 300 words. 

 

 

Внимание! Задание Creative writing оценивается строго по критериям.  

 

1. Максимальное количество баллов по лексике можно набрать только в том случае, 

если участник использует лексику уровней upper-intermediate / advanced. Более того, 

использование сниженной лексики (тем более не соответствующей категории лиц, о 

которых идет речь в теме) не говорит о высоком уровне лексики, использованной в эссе. 

2. Задание Creative writing может быть оценено только в том случае, если объем ответа 

соответствует 225 словам и более. Это указано в Инструкции, которую участники 

читают перед началом выполнения заданий. При этом переписывание темы эссе в объем 

ответа не входит.  

3. К наиболее частым грамматическим ошибкам относятся неправильное употребление 

времен, неправильные предлоги и отсутствие артиклей.  

4. Стяженные формы не должны использоваться в Creative writing. 

5. Баллы по критерию «Стиль» выставляются в исключительных случаях - только если 

работа легко читается, чувствуется способность автора к художественному письму. Это 

поощрение для тех, кто умеет писать.  

 

 

 


